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چقدر سفته و برات در ۱۴۰۰ فروخته شد؟
طبق اعلام بانک مرکزی، در سال گذشته بالغ بر ۱۴۳.۱ میلیارد تومان سفته 
و برات در شهر تهران فروخته شد که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل از آن 
۷۰.۷ درصد افزایش نشـان می دهد.به گزارش ایسنا، در اسفندماه سال گذشته 
حدود ۱۴ میلیارد و ۶۴۰ میلیون تومان سفته و برات در شهر تهران فروخته شد 
که در مقایســه با ماه قبل و ماه مشــابه سال ۱۳۹۹ معادل ۹.۴ و  ۶۱.۸ درصد 
افزایش یافت. همچنین در ۱۲ ماهه ســال ۱۴۰۰، بالغ بر ۱۴۳ میلیارد و ۱۹۰ 
میلیون تومان ســفته و برات در شهر تهران فروخته شد که در مقایسه با دوره 
مشابه ســال قبل ۷۰.۷ درصد افزایش نشان می دهد.همچنین، در دوازدهمین 
ماه ســال جاری معادل ۵۰۰ برگ سفته و برات به مبلغی معادل ۷۰ میلیارد و 
۴۹۰ میلیون تومان در شــهر تهران برگشت خورد که در این ماه شاخص های 
تعداد و مبلغ ســفته و برات واخواست شــده به ترتیب به اعداد ۶۳.۵ و ۳۸۲.۲ 
رسید که در مقایسه با ماه قبل از لحاظ تعداد و مبلغ ۳۶ و ۴۵.۸ درصد کاهش 
داشــت و نسبت به ماه مشابه ســال قبل از نظر تعداد ۴۷.۵ درصد کاهش و از 
نظر مبلغ نیز ۱۳۹.۵ درصد افزایش نشــان می دهد.شاخص متوسط مبلغ یک 
برگ سفته و برات واخواست شـــده در اسفندمـاه ۱۴۰۰ به عدد ۶۰۱.۸ رسید 
که عدد شــاخص مذکور در ســال ۱۳۹۹ معادل ۱۳۲ بوده است. علاوه بر این، 
در ۱۲ ماهه ســال گذشــته معادل ۶۹۰۰ برگ ســفته و برات به مبلغی ۴۴۲ 
میلیارد و ۹۹۰ میلیون تومان در شهر تهران برگشت خورد.در این دوره متوسط 
شاخص های تعداد و مبلغ سـفته و برات واخواست شده به ترتیب به اعداد ۷۱.۷ 
و ۲۰۰.۲ رســید که نسبت به دوره مشابه سال قبل از لحاظ تعداد ۱۲.۷ درصد 
کاهش و از نظر مبلغ ۸۸.۳ درصد افزایش نشان می دهد.از سوی دیگر، شاخص 
متوسط مبلغ یک برگ سفته و برات واخواست شده در ۱۲ ماهه ســـال ۱۴۰۰ 
به عدد ۲۷۹.۳ رسید که عدد شاخص مذکور در دوره مشابه سال ۱۳۹۹ معادل 

۱۲۹.۴ بوده است.

ابلاغ دستورالعمل تامین مالی
 بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط 

بانک مرکزی به منظور هدایت بهینه منابع مالی موجود و حمایت از واحدهای 
تولیدی کوچک و متوســط، »دســتورالعمل تامین مالــی بنگاه های اقتصادی 
کوچک و متوســط در ســال ۱۴۰۱« را به بانک ها ابــلاغ کرد.به گزارش بانک 
مرکزی، این بانک در تداوم تامین مالی بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط در 
پنج سال گذشته و با هدف همراهی و اهتمام شبکه بانکی کشور برای حمایت 
هرچه بیشــتر از واحدهای تولیدی کوچک و متوسط و همچنین هدایت بهینه 
منابع مالی موجود به منظور بهبود وضعیت اشتغال و رشد اقتصادی در کشور، 
دستورالعمل تأمین مالی بنگاه های اقتصادی کوچک و متوسط در سال ۱۴۰۱ 
را به بانک ها ابلاغ کرد.در این ابلاغیه از بانک های عامل خواســته شــده است 
بیشــتر از گذشته و با احساس مسوولیت بیشتر، موضوع تأمین مالی بنگاه های 
اقتصادی کوچک و متوسط را مورد توجه جدی قراردهند و با وجود محدودیت 
منابع و مشکلات و تنگناهای اعتباری موجود، نسبت به اولویت بندی تسهیلات 
به گونه ای اقدام کنند که امکان دستیابی به اهداف تعیین شده در سال جاری 
میسر شود.در این دستورالعمل اعطای تسهیلات و ایجاد تعهدات برای بنگاه های 
اقتصادی کوچک و متوسط که حائز شرایط ذیل باشند، توسط مووسسه اعتباری 
در اولویــت قرار دارد. بنگاه های اقتصادی که محصولات آنها از بازار فروش قابل 
قبولی برخوردار باشد و منجر به انباشته شدن محصولات در انبار نشود.بنگاه های 
اقتصادی متوقف و یا در حال فعالیت کمتر از ظرفیت اسمی.بنگاه های اقتصادی 
که در سال های گذشته فعالیتی نداشته و فاقد فروش بوده اند و اعطای تسهیلات 
ســرمایه در گردش به تشخیص مووسسه اعتباری موجب فعالیت مجدد بنگاه 
شــود.بنگاه های اقتصادی که به دلیل عدم وصول مطالبات خود از دستگاه های 
اجرایی دولتی، شرکت های دولتی و وابسته به دولت، نتوانسته اند تعهدات خود 
را در قبال شبکه بانکی کشور و ســایر اشخاص ایفا کنند.همچنین، بنگاه های 

اقتصادی که از میزان اشتغال پایدار و توجیه پذیری بیشتری برخوردار باشند.

طرح بخشودگی جرائم تأخیر بدهی تسهیلاتی
 در بانک سپه

بانک ســپه به منظور تکریم مشــتریان خود از عید سعید فطر تا عید غدیر 
خم، نســبت به بخشــودگی ۶ درصد جرائم تأخیر تأدیه بدهی مشتریانی که 
در زمان مذکور بدهی خود را تســویه کنند، اقدام خواهد کرد.به گزارش پایگاه 
اطلاع رســانی بانک سپه: همسو با برنامه ها و رویکردهای حمایتی بانک سپه در 
جهت تحقق اهداف تعیین شــده در حوزه مدیریت مطالبات و نیز در راســتای 
جلب رضایت مشــتریان،  حمایت از تولیدکنندگان، فعــالان اقتصادی و ایجاد 
انگیزش در مشــتریان برای پرداخــت بدهی خود، طرح »عیــد تا عید« اجرا 
می شود.در این طرح مشتریانی که به علل مختلف در پرداخت اقساط تسهیلات 
دریافتــی تأخیر داشــته و مبالغی را تحت عنوان وجه التــزام به بانک بدهکار 
هستند، در صورت تسویه بدهی مطابق فرمول تعیین شده، حداکثر تا سقف ۶ 
درصد مشمول تخفیف وجه التزام می شــوند.طرح »عید تا عید« از تاریخ ۱۲ 
اردیبهشت ماه همزمان با عید سعید فطر آغاز می شود و تا تاریخ ۲۷ تیرماه سال 
جاری همزمان با عید سعید غدیر خم ادامه خواهد داشت.مشتریان محترم بانک 
ســپه می توانند با مراجعه به یکی از شعب سراسر کشور، ضمن کسب اطلاعات 

بیشتر از امتیازات این طرح بهره مند شوند.

نفت به مسیر افزایش قیمت بازگشت
قیمــت نفت پس از این که روز دوشــنبه تحت تاثیر نگرانی ها نســبت به 
ادامه قرنطینه های کرونایی در چین و متاثر شــدن تقاضا برای سوخت سقوط 
چشــمگیری را تجربه کرد، در معاملات روز سه شنبه بازار جهانی اندکی بهبود 
یافت.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۲۵ سنت معادل ۰.۲ درصد 
افزایش، به ۱۰۲ دلار و ۵۷ ســنت در هر بشــکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۱۶ سنت معادل ۰.۲ درصد افزایش، به ۹۸ دلار و 
۷۰ ســنت در هر بشکه رسید.هر دو شاخص روز دوشنبه با حدود چهار درصد 
کاهش بسته شده بودند و نفت برنت طی معاملات روز گذشته تا هفت دلار و 
وســت تگزاس اینترمدیت تا شش دلار در هر بشکه کاهش داشت.نفت اکنون 
عمده رشــد قیمتی که از زمان حمله نظامی روسیه به اوکراین در اواخر فوریه 
به دســت آورده بود را از دست داده است. آمریکا و انگلیس در واکنش به این 
جنــگ، واردات نفت روســیه را تحریم کردند و اکنون اتحادیه اروپا ســرگرم 
بررســی اقدام مشابه است.قرنطینه های کرونایی در شــانگهای برای مقابله با 
شــیوع کووید ۱۹ به چهارمین هفته رسیده اســت و فرمان انجام تست انبوه 
کرونا از جمله در بزرگترین مرکز خرید پکن، باعث نگرانی ها نســبت به اعمال 
قرنطینه های مشــابه شانگهای شده اســت.ادوارد مویا، تحلیلگر ارشد شرکت 
OANDA در یادداشتی نوشت: قرنطینه های کرونا روی بیش از یک میلیون 
بشکه در روز تقاضا برای نفت تاثیر می گذارد و انجام تست کرونا در ۱۲ منطقه 
در پنج روز آینده، حرکت مهم بعدی را برای قیمتهای نفت مشــخص خواهد 
کــرد. نگرانیهای مربوط به عرضه، موضوع اصلی مورد توجه معامله گران انرژی 
نیســتند و اکنون افزایش ارزش دلار هم به فشار بر قیمت همه کالاها افزوده 
است.بر اساس گزارش رویترز، دلار آمریکا روز دوشنبه به بالاترین حد دو سال 
گذشته صعود کرد و باعث شد نفت برای خریداران غیرآمریکایی گران تر شود.

افزایش ۶۰۰ میلیون لیتری
ظرفیت ذخیره سازی فرآورده های نفتی

با احداث ۱۸ مخزن، ظرفیت ذخیره ســازی فرآورده های نفتی در کشور تا 
۳ ســال آینده، ۶۰۰ میلیون لیتر افزایش پیدا می کند.به گزارش ایرنا، روز سه 
شــنبه تفاهم نامه تامین مالی طرح احداث مخزنگاه شــهید نادر مهدوی بین 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایــران و بانک ملی با حضور 
وزیر نفت امضا شــد.بر اســاس این تفاهم نامه به صورت bot اجرا خواهد شد، 
در مجموع ۱۸ مخزن ذخیره سازی فرآورده های نفتی در روستای جمال احمد 
بندرعباس احداث می شــود.این ۱۸ مخزن شامل ۸ مخزن ۴۰ میلیون لیتری 
سقف شــناور بنزین جمعا به ظرفیت ۳۲۰ میلیون لیتر، ۲ مخزن ۲۰ میلیون 
لیتری ســقف شناور بنزین جمعا به ظرفیت ۴۰ میلیون لیتر، چهار مخزن ۴۰ 
میلیون لیتری ســقف ثابت گازوییل جمعا بــه ظرفیت ۱۶۰ میلیون لیتر و ۴ 
مخزن ۲۰ میلیون لیتری سقف ثابت گازوییل جمعا به ظرفیت ۸۰ میلیون لیتر 
خواهد بود.همچنین تاسیســات جانبی شامل ساختمان پمپ ها، آتش نشانی، 
پســت برق و... از دیگر تاسیساتی است که بر اســاس این تفاهم نامه احداث 

خواهد شد.

بانک و بیمه

اخبار انرژی

جدال بر ســر ادامه شــرایط ممنوعیت واردات خودرو 
همچنان ادامه دارد؛ گروهــی مخالف صرف و گروهی هم 
بر آزادسازی واردات خودرو برای بهبود شرایط بازار تاکید 
دارند، اما باز هم همچنان مشــخص نیســت در آینده چه 
وضعیتی را می تــوان برای خودروهای وارداتی متصور بود.
تنها ۲۵ روز تا پایان مهلت زمانی مصوبه ســران قوا برای 
واردات خودرو باقی مانده اســت و این سوال مطرح است 
که در نهایت واردات خودرو به چه ســمت و سویی خواهد 
رفت. ممنوعیت واردات خودرو مربوط به مصوبه شــورای 
هماهنگی اقتصادی ســران ســه قوه در ســال ۹۷ است و 
مهلــت قانونی این مصوبه در اوایل خرداد ســال آینده به 

پایان می رسد. 
این در شــرایطی است که از یک سمت دولت و مجلس 
به دنبال از ســرگیری واردات خودرو هســتند و از سوی 
دیگر، هیات عالی نظارت بر حســن اجرای سیاســت های 
کلی نظام به عنوان مخالف، جلوی ورود خودرو به کشــور 
را گرفته است.با این وجود، صحبت هایی که از درون دولت 
شنیده می شــود و در راس آنها رییس جمهور و البته وزیر 
صنعت، تمایل دولت به ســمت آزادسازی واردات خودرو 
اســت. براســاس همین نگاه نیز منوچهر منطقی، معاون 
وزیر صمت در تازه ترین اظهارنظر درباره ممنوعیت واردات 
خودرو و شــرایط نوسانی بازار گفته؛ یکی از مواردی که به 
کاهش تقاضاهای کاذب در بازار خودرو می انجامد، واردات 
خودرو اســت؛ بنابراین برای تنظیم بازار خودرو به واردات 
به دید مثبت نگاه می کنیم و هر زمان نهادهای بالادســتی 

اجازه دهند کار را اجرایی خواهیم کرد.
در این میان اما نمایندگان خانه ملت و تحلیلگران بازار 

خودرو اعتقاد دارند با توجه به این که مخالفت هیات عالی 
نظارت بر حســن اجرای سیاســت های کلی نظام فقط در 
چارچوب مصوبات مجلس معنــا دارد، بنابراین اگر دولت 
قصد داشته باشد قفل را از در ورود خودرو به کشور بردارد، 
دیگــر هیات عالی نظارت نمی تواند جلوی این اقدام دولت 
را بگیرد. به این شــکل، دولت می تواند خود فرمان واردات 
خودرو را صادر کند.در همین رابطه، جلال رشیدی کوچی، 

عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس می گوید: 
شــورای عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های کلی 
نظام معتقد است واردات خودرو با سیاست های کلی نظام 
در حــوزه تولیــد، مغایرت دارد.با این حــال، به اعتقاد او، 
موضوع ممنوعیت واردات خودرو، مصوبه مجلس نیســت، 
بلکه در جلســه ســران قوا در ســال ۹۷ و به درخواست 
رییس جمهور وقت بوده که ایشــان گفتنــد، چون ارز در 

کشور با چالش روبه رو شده است، جلوی واردات خودرو را 
بگیریم تا ارز به جای خرج، ذخیره شــود. حال این مصوبه 
در پایان اردیبهشت امسال، منقضی می شود، چون عمر آن 
چهار سال بوده اســت و احتمالا تمدید هم نشود.رشیدی 
درباره حذف بند مربوط به واردات خودرو در بودجه ۱۴۰۱، 
متذکر می شود: سخنگوی مجلس گفته این حذف دال بر 
ممنوعیت واردات نیســت و عدد حذف شده، اما تصور من 
این است که شاید با بالا و پایین آمدن رقم در آینده مواجه 
شــویم.حجت اله فیروزی، عضو کمیسیون صنایع مجلس 
نیز در اظهارنظری، مدت اجرای مصوبه ســران قوا درباره 
ممنوعیت واردات خودرو را پایان اردیبهشت ماه می داند و 
می گوید: با انقضای این مصوبه شرایط ورود خودرو تسهیل 
می شود و دست دولت برای واردات مدیریت شده خودرو، 
باز خواهد شــد.به اعتقاد وی، کلاس خودروهای وارداتی 
باید به گونه ای باشد که مردم عادی نیز توانایی خرید این 

خودروها را داشته باشند.
در همین ایام البته آیت اله آملی لاریجانی، رییس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با گلایه از برخی اظهارات درباره 
مصوبــات هیات عالی نظــارت، عنوان کــرده؛ در موضوع 
واردات خــودرو جنجال هایــی بــه راه انداختنــد و آن را 
بهانه ای برای حمله بــه کلیت مجمع قرار دادند؛ در حالی 
کــه اولا صحن مجمع اساســا در باره ایــن مصوبه نظری 
نداده است و متاســفانه برخی بدون توجه و بدون آگاهی، 
مجمع تشــخیص و هیات عالی نظارت را یکی می پندارند.
وی افزوده؛ ثانیا هیأت عالی نظارت با بررسی های مختلف 
کارشناسی برخی بندهای مصوبه مربوط به واردات خودرو 

را مغایر سیاست های کلی نظام دانسته است. 

پایان مصوبه سران قوا برای ممنوعیت واردات خودرو از اول خرداد

دولت فرمان واردات خودرو را صادر می کند؟ 

عضــو هیات نمایندگان اتــاق بازرگانی تهران می گوید 
علی رغم برخی اتفاقات مثبت رخ داده در ماه های گذشته 
و تغییراتــی که در حوزه برق به وجــود آمده، احتمالا در 
فصل گرم امســال نیز خاموشی هایی وجود خواهد داشت.
حمیدرضا صالحی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: نگاهی 
به عملکرد ســال گذشته نشــان می دهد که ما حدود ۱۰ 
هزار مگاوات کسری تراز برق داریم که در سال جاری نیز 
احتمالا با یک افزایش مصرف همراه شود. هر چند با توجه 
به اصلاح قیمت ها در قبوض خانگی می توان انتظار داشت 
که مصرف در ایــن بخش قدری کاهش یابد اما در نهایت 

امکان خاموشی مجدد وجود خواهد داشت.
وی با بیان اینکه تلاش ها به این ســمت است که برق 
خانگی قطع نشــود، بیان کرد: این موضوع باعث می شود 
که بار دیگر فشار بر روی صنعت وارد شود. بخش صنعتی 

کشــور حدود یک سوم از مصرف برق کشــور را به خود 
اختصاص داده و این بخش است که برای اقتصاد ما ارزش 
افزوده جدید به وجود می آورد. از این رو اگر بنا باشــد که 
قطعی برق بار دیگر به واحدهای صنعتی منتقل شود، برای 
اقتصاد ایران تبعات خاص خود را خواهد داشت.عضو اتاق 
بازرگانــی تهران، برنامه ریزی بــرای افزایش تولید برق را 
یک فرایند چند ساله دانســت و گفت: با توجه به کمبود 
سرمایه گذاری سال های گذشته در صنعت برق، حتی اگر 
بنا باشد طرحی برای ســاخت و فعال کردن نیروگاه های 
جدید نیز در دســتور کار قرار بگیرد، احتمالا دو تا ســه 

ســال زمان نیاز خواهد داشت تا برق آن وارد شبکه شود. 
شــاید بتوان در حوزه انرژی های تجدیــد پذیر طرح های 
کوتاه مدتی را در نظر گرفت اما در ســایر بخش ها به زمان 
نیاز خواهد بود.صالحی با بیان اینکه سیاست های سال های 
گذشته باعث شده ســرمایه گذاری در بخش برق افزایش 
پیدا نکند، توضیح داد: متاســفانه در کشــور ما، دولت در 
مرکز اقتصاد قرار گرفته اســت و در صنعت برق نیز همین 
موضوع باعث دشوار شدن شرایط می شود. در حال حاضر 
حدود ۵۵ تا ۶۰ درصد از برق تولیدی کشور از سوی بخش 
غیردولتی انجام می شود و ۴۰ درصد در اختیار دولت است. 

این بخش غیر دولتی نیاز به فضایی دارد تا بتواند حداکثر 
ظرفیت خود را فعال کند.

وی ادامــه داد: اگــر فضایــی بــه وجــود بیایــد که 
تولیدکنندگان بــرق، امکان ارتباط گرفتــن با واحدهای 
صنعتی را پیدا کرده و در قالب بورس انرژی با هم معامله 
کنند، هم تامین برق این واحدها تســهیل می شود و هم 
این انگیزه به وجود می آید که سرمایه های جدید به سمت 
صنعت برق حرکت کرده و به ســاخت نیروگاه های جدید 
و فعال کردن تمام ظرفیت ها منجر شــود. خوشــبختانه 
وزیر نیرو نگاه مثبتی به این تغییرات داشــته و حتی برای 
پیگیری اعلام آمادگی کرده اســت، اگر مقاومت ها در بدنه 
ایــن وزارتخانه نیز کنار بروند، می توان انتظار داشــت که 
با این اصلاحات در ســال های آینده میزان خاموشی ها به 

حداقل برسد.

دبیر انجمن برنج ایران گفت: افزایش قیمت برنج داخلی 
ناشــی از تورم حاکم بر کشــور اســت، به نظر من دلیل و 
مقصر اصلی افزایش نرخ ها دولت است و از آنجایی که کاری 
برای کنتــرل آن نمی تواند انجام بدهــد دیگران را مقصر 
جلوه می دهد و البته از ســوی دیگر برخی اظهارنظرهای 
غیرکارشناســی درباره افزایش نرخ برنج باعث شــده است 
قیمت های بالای برنج برای مردم جا بیفتد. جمیل علیزاده 
شایق افزود: بیشترین سطح کشت برنج زیر سد سپیدرود 
گیلان انجام می شــود بنا به آمار اعلام شده در سال جاری 
۷۵ درصد از ظرفیت این ســد پر شــده است و این سخن 
به این معناســت که اراضی زیر سد مشکل کم آبی ندارند.
جمیل علیزاده شایق در گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه تولید 
برنج با ســایر محصولات کشــاورزی متفاوت است، گفت: 
زمان کاشــت و برداشت برنج محدود است و در حد فاصل 
فروردین و مرداد امکان پذیر است از این رو نمی توان قبل از 
فروردین اقدام به کاشت کرد.وی با اشاره به تبعات محدود 
بودن فصل کشت برنج، افزود: هزینه تولید از فروردین آغاز 
و تا زمانی که شــالی ها در مرداد و شهریور به کارخانه های 
شالی کوبی ارسال می شوند ادامه دارد؛ این هزینه ها به اضافه 
سود عرفی تعیین کننده قیمت برنج هستند.علیزاده شایق 

قیمت عرضه برنج داخلی در شهریور سال گذشته را کیلویی 
۳۵ هزار تومان دانســت و افــزود: دلیلی برای افزایش نرخ 
برنج از این تاریخ به بعد وجود نداشــت چراکه دیگر هزینه 
تولید و جابه جایی وجود نداشت اما چرا از مهر به بعد شاهد 
افزایش ماهیانه نرخ برنج داخلی بودیم؟این فعال اقتصادی 
ادامه داد: واردکنندگان برنج بر این باورند عدم مجوز واردات 
برنج خارجی از سوی دولت باعث شد که قیمت برنج داخلی 
افزایــش پیدا کند باید بگویم که تا پیش از ســال ۱۴۰۰ 
تقریبا حدود یک میلیون تن برنج وارد کشور می شد این در 
حالــی بود که نیاز ما با توجه به میزان تولید داخلی حدود 

۷۰۰ تا ۸۰۰ تن بود.
به گفته وی؛ در ســال ۱۴۰۰ گمرک اعلام کرد حدود 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار تن برنج وارد شده است و با اعلام 
ایــن آمار این دلیل که افزایش نــرخ برنج داخلی به دلیل 
کاهش واردات برنج خارجی اتفاق افتاد رد شد.دبیر انجمن 
برنج ایران با بیان اینکه برخی احتکار برنج از سوی دلال ها 
را عامل گرانی برنج دانستند، افزود: این دلیل عامه و مردم 
پسند است و امکان اثبات اینکه احتکار شده یا نشده دشوار 

است.
 اما بنا بــه نظر محققان و کارشناســان نمی توان برنج 

را در مــدت زمــان طولانی نگهداری کــرد و از آنجایی که 
احتکارکننــدگان انبارهای اســتاندارد ندارند پس احتمال 
فاسد شــدن آن زیاد است.این فعال اقتصادی نبود نظارت 
بر عرضه برنــج را دلیل تنش های قیمتی بازار برنج داخلی 
دانست و افزود: سازمان های نظارتی خود را به خواب زده اند 
از این رو نمی توان بر عملکرد آنها خرده گرفت. علاوه بر این 
افزایش قیمت برنج داخلی ناشــی از تورم حاکم بر کشور 
است، به نظر من دلیل و مقصر اصلی افزایش نرخ ها دولت 
اســت و از آنجایی که کاری برای کنترل آن نمی تواند انجام 
بدهد دیگران را مقصر جلوه می دهد. البته از ســوی دیگر 
برخی اظهارنظرهای غیرکارشناسی درباره افزایش نرخ برنج 
باعث شده است قیمت های بالای برنج برای مردم جا بیفتد.

وی با اشــاره به برخی ســیاه  نمایی ها از ســوی بخش 
خصوصی و دولت، افزود: بیشــترین سطح کشت برنج زیر 
سد ســپیدرود گیلان انجام می شود؛ بنا به آمار اعلام شده 
در سال جاری ۷۵ درصد از ظرفیت این سد پر شده است و 
این سخن به این معناست که اراضی زیر سد مشکل کم آبی 
ندارند. همچنین رودخانه های مازندران پر از آب هستند و 
آب برای تامین اراضی زیر کشــت برنج وجود دارد.علیزاده 
شــایق با اشاره به ایجاد بانک نشــا برای کشاورزان، خاطر 

نشان کرد: نشا سالم در اختیار کشاورزان قرار داده می شود 
علاوه بر این نشــا کاری و وجین کردن به صورت مکانیزه 
انجام می شود از این رو پرتی و علف هرز کمتر شده است از 
سوی دیگر برداشت با کمباین انجام می شود و کارخانه های 
شالی کوبی بسیاری از دســتگاه های خود را اصلاح کردند 
به همین دلایل امیدواریم که میزان کشــت در سال جاری 
کمتر از ســال گذشته نباشد.وی با اشــاره به اشتباه وزیر 
کشاورزی در اعلام آمار تولید برنج در سال گذشته، گفت: 
وزیر کســری تولید برنج در ۱۴۰۰ را حدود ۲۰۰ هزار تن 
دانست اما مبنای این کسری نسبت به سال ۹۹ بود در این 
سال میزان تولید برنج استثنایی بود دراین سال ۲ میلیون 

و ۴۵۰ هزار تن برنج تولید کردیم.
این فعال اقتصادی در پاسخ به این پرسش که آیا کشت 
قراردادی وزارت کشــاورزی می تواند بــازار برنج داخلی را 
کنترل کند؟ افزود: کشت قراردادی برای انجمن برنج مبهم 
است و از این رو کشــاورزان نیز نسبت به این طرح آگاهی 
چندانی ندارند. زمانی سازمان ترویج کشاورزی وجود داشت 
که اطلاعات کافی را در اختیار کشاورزان قرار می داد، اما در  
حال حاضر این سازمان وجود ندارد این وظیفه آنهاست که 

مزایا و معایب این طرح را به کشاورزان بگوید.

عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی تهران:

امسال هم منتظر خاموشی ها باشیم؟

دبیر انجمن برنج ایران دلایل اصلی گرانی شدید برنج را تشریح کرد

تورم کشور و نبود نظارت دلیل اصلی گرانی ها است

اتاق بازرگانی تهران در جدیدترین گزارش خود به 
بررسی چشم انداز رشد اقتصاد جهانی و اقتصاد ایران 
در ســال های پیش رو پرداخته است.به گزارش ایسنا، 
هر چند به نظر می رسید با فروکش کردن موج اصلی 
شیوع کرونا و افزایش پوشش واکسیناسیون امکان آن 
وجــود دارد که اقتصاد جهانی بــا عبور از بحران های 
دو ســاله بهبودی نسبی را تجربه کند اما آنچه که در 
عمل رخ داده با توجه به جنگ اخیر روسیه و اوکراین 

تغییر کرده است.
بر این اساس پیش بینی می شود که اقتصاد جهانی 
در ســال ۲۰۲۲ با یک رکود تورمی مواجه شــود که 
اصلی تریــن بخش آن بــه مواد غذایــی ارتباط دارد.
پس از آن که در ســال ۲۰۲۱، رشــد جهانی اقتصاد 
به ۶.۱ درصد رســید، در ســال ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ این 
رشــد در حوالی ۳.۶ درصد خواهد بــود که پایین تر 
از پیش بینی های ۴.۴ و ۳.۸ درصدی گذشــته است.
افزایش فشارهای قیمتی از جمله رشد بهای کالاهای 
اساســی چشــم انداز تورم ۵.۷ درصدی اقتصادهای 
پیشــرفته و ۸.۷ درصدی اقتصادهــای نوظهور را به 

وجــود آورده که این اعداد نیز بالاتر از پیش بینی های 
گذشته اســت.در رابطه با ایران نیز همین روند تکرار 
خواهد شــد. در شرایطی رشــد اقتصاد ایران در سال 
۲۰۲۲ حدود چهار درصد تخمین زده شــد، این روند 
در ســال جاری و سال آینده کاهش خواهد یافت. در 
ســال ۱۴۰۱، رشد اقتصادی ایران حدود سه درصد و 
در سال ۱۴۰۲ حدود دو درصد تخمین زده می شود. 
همچنین در افق پنج ســاله و تا پایان ســال ۲۰۲۷ 
میلادی نیز میانگین رشــد اقتصادی ایران حدود دو 
درصد برآورد می شود.همچنین تورم ایران که در سال 
۱۴۰۰ حدود ۴۰ درصد بود، در ســال ۱۴۰۱ به ۳۲ 
درصد و در سال ۱۴۰۲ به ۲۷.۵ درصد کاهش خواهد 
یافت و در افق پنج ساله نیز تورم ایران به طور میانگین 
۲۵ درصد پیش بینی می شــود.رقم سرمایه گذاری در 
اقتصاد ایران از حدود ۴۰.۹ درصد در ســال جاری در 
ســال های آینده کاهشــی جزئی را تجربه کرده و به 
۴۰.۵ و ۴۰.۲ درصد خواهد رســید.نرخ بیکاری ایران 
نیز از حدود ۹.۸ درصد در ســال جاری، در دو ســال 

آینده به ۱۰.۲ و ۱۰.۵ درصد افزایش خواهد یافت.

مدیر اجرایی ســندیکای کارخانجات چای شمال 
گفت: به نظر می رســد در ســال جاری قیمت چای 
خشک بین ۱۰ تا ۶۰ درصد افزایش نرخ خواهد داشت 
به عنوان مثال سر گل چای بهاره، چای ممتاز، حدود 

۵۰ درصد افزایش نرخ را تجربه کند.
صادق حسنی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به آخرین 
وضعیت برداشت برگ سبز چای، گفت: بهره برداری از 
برگ ســبز چای آغاز شده اما سرما این روند را کند و 
به عقب انداخته است؛ در حال حاضر تعداد محدودی 
از کارخانجــات چای به دلیل کاهش برداشــت چای 
دایر هســتند )حدود ۱۰ کارخانه فعالیت خود را آغاز 

کردند(.
بنا به اظهارات وی؛ ســال گذشته برگ سبز درجه 
یک کیلویی ۶ هزار و ۶۹۰ تومان خریداری شــد اما 
در ســال جاری نرخ آن به ۹ هزار و ۲۰۰ تومان رسید 
یعنی قیمت برگ ســبز درجه یک نســبت به ســال 
گذشــته ۳۷.۵ درصد افزایش قیمت داشــت این در 
حالیســت که  قیمت چای درجه دوم سال گذشته ۴ 
هزار و ۷۰۰ تومان بود اما در ســال جاری نرخ خرید 

آن به کیلویی ۷ هزار و ۱۰۰ تومان رسید یعنی ۴۸.۵ 
درصد افزایش قیمت پیدا کرده است.وی با بیان اینکه 
برخی از کشــاورزان نسبت به قیمت خرید برگ سبز 
چای معترض هستند، افزود: برخی از کشاورزان هنوز 
می گویند که بهای برگ سبز کم است تا اینگونه مبلغ 

خرید را افزایش بدهند. 
باید این نکته را اضافه کنم که برگ سبز چای قابل 
دپو نیســت و بعد از برداشت باید به کارخانجات برای 
خشک کردن بروند در غیر این صورت قابلیت تبدیل 
شدن به چای خشــک را از دست می دهند.حسنی با 
اشــاره به افزایش هزینه هــا و تاثیر آن بر قیمت تمام 
شــده محصول، خاطر نشــان کرد: هزینه دســتمزد 
کارگران فصلی حدود ۸۰ درصد و هزینه گاز مصرفی 
۱۵۰ درصــد و .... افزایش داشــت. از این رو طبیعتا 
شاهد افزایش قیمت ارقام مختلف چای خواهیم بود. 
به نظر می رسد در سال جاری قیمت چای خشک بین 
۱۰ تا ۶۰ درصد افزایش نرخ خواهند داشت به عنوان 
مثال سر گل چای بهاره، چای ممتاز حدود ۵۰ درصد 

افزایش نرخ را تجربه کند.

احتمال افزایش ۱۰ تا ۶۰ درصدی قیمت چایچشم انداز تورم ایران در ۵ سال آینده

جلیل  هاشــمی، مدیر عامل اسنا می گوید این شرکت 
می تواند تنها در یک شــیفت کاری سالانه ۱۵۰۰ اتوبوس 
تولید کنــد. وی در همین رابطه در پاســخ به ســوالات 
خبرنگاران در خصوص نامه شهرداری تهران برای واردات 
اتوبوس دســت دوم یادآور شــد، اســتاندارد اتوبوس های 
تولیدی شــرکت اســنا از اتوبوس های دســت دومی که 
شــهرداری تهران می خواهد وارد کند بالاتر اســت.مدیر 
عامل اســنا با اشاره به رویکرد مثبت دولت در بودجه سال 
۱۴۰۱ گفت: طبق قانون دولــت باید ۸۲ درصد از هزینه 
اتوبوس های شــهری را بپردازد و مابقی بایســتی توسط 
شهرداری ها پرداخت شــود. اگر رویکرد دولت جدید اجرا 
شود، می توان نســبت به رونق اتوبوس سازی امیدوار بود.
جلیل هاشــمی در خصوص کل ظرفیت تولید اتوبوس در 
کشور گفت: حدود ۱۲ شرکت پروانه تولید اتوبوس دارند. 
اگر شرکت های اتوبوس سازی تامین مالی شوند به راحتی 
تولید ۱۵هزار دســتگاه در سال دســت یافتنی است. این 
پیش بینی متکی به تجربه بنده است و نه ظرفیت اسمی. 

شرکت اســنا حتی در دورانی که شهرداری تهران بودجه 
برای خرید اتوبوس نداشــت با پذیرش روش های مختلف 
مالی، حاضر به تهاتر با شهرداری تهران شد.مدیر عامل اسنا 
در خصوص وضعیت قطعات اصلــی و یدکی اتوبوس ها از 
شرکت های داخلی گفت: شرکت اسنا به عنوان اتوبوس  ساز 
بایستی قطعات اصلی موتور را از برندهای معتبر بین المللی 
تامین کند و تامین قطعه از جاهای ناشــناخته و نامعتبر 
امکان پذیر نیست. تمامی معیارهای تعریف شده باید رعایت 
شوند. خودروها بایســتی حداقل ۵۰درصد داخلی سازی 
شوند. ما از رشد قطعه سازان داخلی استقبال می کنیم چرا 
که منجر به اشتغالزایی می شود.جلیل هاشمی در پاسخ به 
این سوال که »وضعیت امور تامین قطعه و گارانتی چگونه 
اســت؟« گفت: در مجموعه اسنا، مجموعه اسنا یدک نیز 
فعالیت داشــت. درباره ون تاکسی رانندگان تا اتمام دوران 
گارانتی، از خدمات اسنا یدک استفاده می کردند. اما با پایان 
دوره گارانتی مراجعات به اسنا یدک نیز کاهش پیدا کرد. 
وی در خصــوص خدمات تامیــن و نگهداری اتوبوس های 

شــهری گفت: خریداران اتوبوس شــهرداری ها هستند و 
این مجموعه ها به طور مســتقل امکاناتی را برای تعمیر و 
نگهداری دارند. رابطه ما با این مجموعه ها بیشتر در سطح 
تجهیز کارگاه ها و نظارت اســت. در همین رابطه سازمانی 
با گروه بهمن ایجاد خواهد شــد که ما را در امور گارانتی و 
وارانتی کمک خواهد کرد.جلیل هاشمی، مدیرعامل شرکت 
اسنا در پاسخ به این سوال که »نظر شما در خصوص نامه 
اخیر شهرداری تهران در خصوص تسهیل واردات اتوبوس 
دست دوم چیست« گفت: شرکت اسنا و سایر شرکت های 
اتوبوس سازی داخل کشور توانمندی تولید اتوبوس شهری 
را دارند. این شــرکت ها می توانند تمام نیاز داخل کشور را 
تامین کنند.وی در همین رابطه با اشاره به اینکه می شود به 
نامه اخیر علیرضا زاکانی به ابراهیم رئیسی به دیده مثبت 
نگریست، گفت: می توان به مکاتبه اخیر شهرداری تهران با 
رئیس قوه مجریه مثبت نگاه کرد. ناوگان اتوبوس شــهری 
کشور در هشت ســال گذشته فرسوده شده است و دولت 
قبل نتوانســت اتوبوس شــهری را تامین کند. هاشمی در 

همین رابطه افزود: به دلیل فرسودگی شدید اتوبوس های 
شهری، این احتمال وجود دارد که شهرداری می خواهد با 
شتاب بالایی مشــکل قدیمی بودن اتوبوس های شهری را 
برطرف کند؛ از همین رو به این راه حل رســیده است که 

اتوبوس دست دوم از کشورهای همسایه وارد کند.
 اما بنده شــخصا با واردات اتوبوس دست دوم مخالف 
هستم.مدیر عامل شرکت اسنا در خصوص چرایی مخالفت 
وی با واردات اتوبوس دســت دوم گفــت: بنده به عنوان 
مدیرعامل شــرکتی که برای دو دهــه در زمینه اتوبوس 
سازی فعال اســت باید تاکید کنیم هیچ نیازی به واردات 
اتوبوس دســت دوم نیست و من با این نوع واردات مخالف 
هســتم. چرا که در دنیا چیزی به نام اتوبوس دســت دوم 
مرســوم نیســت.وی در همین رابطه افزود: ما اطلاعات و 
آمار اتوبوس های کشــورهای دنیا و همســایه را داریم. ما 
کشــورهای همسایه را می  شناسیم و چیزی به نام اتوبوس 
دســت دوم نداریم بلکه این اتوبوس های اسقاطی هستند. 
البته تعدادی اتوبوس در کشورهایی مانند امارات و کویت 
هســتند که به عنوان استوک دسته بندی می شوند اما این 
خودروها سال ها بلاتکلیف مانده اند و وضعیت آنها و میزان 

هزینه احیا آنها نامشخص است. 

خودرو
مدیر عامل اسنا به نامه اخیر شهرداری تهران واکنش نشان داد

اگر دولت به وظایف قانونی  خود عمل کند، نیازی به واردات اتوبوس دست دوم نیست


